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ABSTRACT
A three year study was conducted during the 2002, 2003, and 2004 growing seasons where blighted potato tubers and foliage were sampled from fields in different governorates (El-Minia; El-Gharbia; El-Behera; EI-Sharkia; El-Minofia) in Egypt. Out of 96 P. infestans isolates recovered in the first year (2002), only three isolates were oosporic of the secondary homothallic phenotype (SHP). In the second year (2003), four more SHP isolates were detected among 115 P. infestans isolates made. While in the third year (2004), seven isolates out of 118 were revealed. This constituted 3.1%, 3.4%, and 5.9% for the three years of the study, respectively. The SHP colonies were characterized, on V8 medium, by their waxy appearance, the lack of the aerial hyphae and the cultures were packed full with oospores. The isolates were still pathogenic despite the lack of viable sporangia. Propagations made from single zoospores and single hyphal tips of the analyzed SHP field isolates segregated A1 and A2 mating type colonies. This indicated that the secondary homothallic phenotype in the Egyptian population of P. infestans was a heterokaryon (or a heteroplasmon) of the A1 and A2 mating types that could segregate where new strains of P. infestans could be evolved. Occurrence of the oospores in this phenotype was a circumstantial evidence that mating does occur in the field. The increasing frequency of the SHP isolates, revealed in the present study (3.1%-5.9%), with its high oospore viability (37.4%) indicated that the threat posed by the interaction between A1 and A2 mating type isolates is real and creation of new more vigorous strains of P. infestans via this mechanism could not be excluded.                                                        
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فى دراسة عن مدى تواجد وطبيعة الطراز "الثالوس ثانوى التماثل(SHP)" فى عشيرة فطر الفيتوفثورا إنفستانز، مسبب مرض اللفحة المتأخرة فى البطاطس، فى مصر, جمعت نباتات بطاطس مصابة باللفحة المتأخرة على مدى الأعوام 2002، 2003 , 2004 وذلك من محافظات المنيا، الغربية، البحيرة, الشرقية، المنوفية. تم الكشف عن ثلاث عزلات من الطراز SHP بين 96 عزلة من فطر الفيتوفثورا إنفستانز تم عزلها  فى العام الاول من الدراسة (2002), و فى العام الثانى (2003) كشف عن 4 عزلات SHP بين 115 عزلة, بينما فى العام الثالث (2003) تم الكشف عن 7 عزلات بين 118 عزلة, وعلية شكل الطراز SHP  3.1% ، 3.4% و 5.9% من عشيرة فطر الفيتوفثورا إنفستانز للسنوات الثلاث على التوالى. تميزت مزارع عزلات الطراز SHP (على بيئةV8 )  بمظهرها الشمعى والإفتقار للنمو القطنى و بمحتواها المرتفع من الجراثيم البيضية, كما أظهرت العزلات ثباتاً حيث لم تفقد خصوبتها على مدى الفترة المختبرة (6 أشهر) وكذا القدرة على إحداث المرض على أوراق نباتات البطاطس (صنف Rossette). أظهرت دراسة طبيعة هذا الطراز, من خلال تكنيك دراسة طبيعة أطراف الهيفات والجراثيم السابحة المفردة أحادية الانوية, أن هذا الطراز فى العزلات المصرية عبارة عن ميسليوم متباين الانوية Heterokaryon من الطرازين A1  و A2 فقد أعطت العزلات عند تحليلها كلا الطرازين ولكن بنسب غلب عليها الطراز A1 فى العزلات العشرة المختبرة كما أيد ذلك أن أغلب العزلات (9 من10) أعطت قطاعات لانعزالات لأى من الطرازين فى مراحل من تجديد المزرعة. كما أن الجراثيم البيضية المصاحبة لهذا الطراز تشكل دليلاً على حدوث التزاوج بين الطرازين A1  و A2 مما يجعل هذا الطراز SHP , الذى وجد أن نسبته تتزايد من عام لاخر (3.1%-5.9%) وكذا الانعزالات التى تحدث به والجراثيم البيضية الموجودة به بما لها من حيوية عالية   (37.4%) , قد يشكل مصدراً لسلالات جديدة من فطر الفيتوفثورا إنفستانز مما يهددً زراعات البطاطس بمصر. 






